



AfricaRice

FRENCH VERSION ON PAGE 4

JOB ANNOUNCEMENT

Occupational Health and Safety (OHS) Manager

Ref: DCS/2025/53

The Africa Rice Center (AfricaRice) is seeking a highly qualified **Occupational Health and Safety (OHS) Manager** who will be based at AfricaRice Office in Mbe, Bouaké, Ivory Coast. S/He will work under the supervision of Director, Corporate Services.

About AfricaRice

The Africa Rice Center (AfricaRice) is a leading pan-African rice research organization committed to improving livelihoods in Africa through strong science and effective partnerships. AfricaRice is a CGIAR Research Center. It is also an intergovernmental association of 28 African member countries, with headquarters in Côte d'Ivoire.

Position purpose

AfricaRice seeks a proactive Occupational Health and Safety (OHS) Manager to lead the institution's efforts in managing health and safety. As OHS Manager, the incumbent will develop and implement safety policies, conduct risk assessments, ensure compliance with safety regulations, and promote a preventive safety culture across all sites and programs at AfricaRice. This includes identifying potential hazards associated with research activities, developing safety protocols, mitigating occupational risks, providing training on safe work practices, and investigating incidents to prevent future occurrences.

Position responsibilities

The duties and responsibilities of the Occupational Health and Safety (OHS) Manager will include the following key interventions:

- Risk Identification and Assessment:

Identify and assess occupational risks specific to research activities in the laboratories, fields and processing units (handling of chemicals, use of specific equipment, exposure to biological agents, etc.) as well as in office spaces.

Conduct job analysis and safety assessments.

Africa Rice Center – Centre du riz pour l'Afrique

Address/Adresse
01 BP 4029 Abidjan 01, Côte
d'Ivoire
01 BP 2551 Bouaké 01, Côte
d'Ivoire

Telephone/Téléphone
+225 22 48 09 10
+225 22 48 09 20

Fax/ Télécopieur
+225 22 44 26 29
+225 31 63 25 78

E-mail/Courrier électronique
AfricaRice@cgiar.org

Web Site / Site Internet
www.africaRice.org

- Implementation and Monitoring of the Safety Policy and Protocols:

Develop and implement occupational hazard prevention strategies and safety protocols

Update safety procedures and instructions.

Ensure compliance with applicable local, international and CGIAR standards and regulations (Labor Code, research-specific standards, etc.).

Implement and monitor an occupational health and safety management system (OHSMS).

- Prevention and Training:

Develop and implement prevention programs and action plans to reduce workplace accidents and occupational illnesses.

Organize and lead awareness and training activities on risks and safety measures for staff, contractors, and partners.

Train new hires and ensure the necessary authorizations are obtained.

- Emergency Management:

Develop and maintain emergency and rescue plans.

Train staff in emergency management.

Coordinate with external emergency services.

- Accident and Incident Management:

Lead investigations into accidents and near-miss incidents to identify causes and implement corrective measures.

Manage and follow up on work accident reports.

- Facilitation and Communication:

Lead the Health, Safety, and Working Conditions Committee (CHSCT) and liaise with staff representatives, facility managers and human resources to promote workplace well-being.

Communicate regularly on actions taken regarding occupational health and safety. Participate in the establishment of a true culture of prevention within the institution.

- Regulatory and technical monitoring:

Ensure constant regulatory monitoring of changes in standards and legislation relating to occupational health and safety.

Maintain documentation for audits, certifications and compliance reviews.

Qualifications/Selection Criteria

Education: An engineering degree or Master's degree specializing in the field of environmental Science and safety, or an advanced degree in Occupational Health, Industrial Hygiene, or related field

Specific certifications such as NEBOSH (National Examination Board in Occupational Safety and Health) are an asset and may also be required.

Work experience and key competencies required:

- Significant experience (minimum 5 years) in a similar position, ideally in a similar work environment will be an asset
- Excellent knowledge of occupational health and safety regulations (ISO standards, etc.).
- Proficiency in risk assessment tools and QSE management systems.
- Analytical, communication, and project management skills.
- Rigor, pedagogy, dynamism, and diplomacy.
- Skills in training and awareness-raising.
- Communication skills to interact effectively with the company's various stakeholders.
- Ability to work in a team to ensure compliance and effectiveness of the QHSE policy.
- Organizational skills to plan work effectively and meet deadlines and regulatory requirements.
- Analytical skills to synthesize information and propose relevant and effective solutions.
- Adaptability to address changes in the regulatory environment, new customer requirements, or new technologies.

Languages

- Proficiency in French and English is desirable

Terms and Conditions

- AfricaRice provides an attractive salary and benefits package and a collegial and gender-sensitive work environment.

How to apply

1. To apply, click on the following link: <https://jobs.africarice.org/>
2. Create an account if you are a new user, if not log on with your credentials to access active vacancies select **“Occupational Health and Safety (OHS) Manager”**
3. Follow the step-by-step application procedure.

Our recruitment platform has been updated. In order to stay informed of vacancies, we invite you to create your account on this new platform.

Only online applications will be considered *(If you encounter any technical issue on the career site during your application, or you are prevented to proceed with your application until its final completion: Please kindly revert to us along with the screenshot of the issue through this email: africariceHR@cgiar.org). Applications are not allowed through this email.*

Not later than **December 9th, 2025**

AfricaRice promotes equal opportunities and believes that the diversity of its staff contributes to excellence. We thank all candidates, but only shortlisted candidates will be contacted. For more information on AfricaRice, please visit our website at: www.AfricaRice.org

AVIS DE VACANCE DE POSTE

Responsable Santé et sécurité au travail

Ref: DCS/2025 /53

Le Centre du riz pour l'Afrique (AfricaRice) recrute un (e) **Responsable Santé et sécurité au travail** qualifié qui sera Basé à AfricaRic, à Mbe, Bouaké, Cote d'Ivoire. Il/elle travaillera sous la supervision du Directeur, Services généraux.

À propos d'AfricaRice

Le Centre du riz pour l'Afrique (AfricaRice) est une organisation de recherche panafricaine leader œuvrant pour l'amélioration des moyens d'existence en Afrique par des activités scientifiques et des partenariats efficaces. AfricaRice est un Centre de recherche du CGIAR. AfricaRice est aussi une association intergouvernementale de 28 pays membres africains, qui a son siège en Côte d'Ivoire.

Objectif du poste

AfricaRice recrute un responsable proactif en santé et sécurité au travail pour superviser les efforts de l'institution en matière de gestion de la santé et de la sécurité. En tant que Responsable Santé et sécurité au travail, le/la titulaire du poste sera chargé(e) d'élaborer et de mettre en œuvre des politiques de sécurité, de mener des évaluations des risques, de veiller au respect des réglementations en matière de sécurité et de promouvoir une culture de la sécurité préventive sur tous les sites et dans tous les programmes d'AfricaRice. Cela comprend l'identification des dangers liés aux activités de recherche, l'élaboration de protocoles de sécurité, l'atténuation des risques professionnels, la formation aux pratiques de travail sécuritaires et l'enquête sur les incidents afin de prévenir leur récurrence.

Principales responsabilités

Les tâches et responsabilités du Responsable Santé et sécurité au travail comprennent les interventions clés suivantes :

- Identification et évaluation des risques :

Identifier et évaluer les risques professionnels spécifiques aux activités de recherche dans les laboratoires, dans les champs et au sein des unités de traitement (manipulation de produits chimiques, utilisation d'équipements spécifiques, exposition à des agents biologiques, etc.) ainsi que dans les bureaux.

Effectuer l'analyse des tâches et les évaluations de sécurité.

- Mise en œuvre et suivi de la politique et des protocoles de sécurité :

Élaborer et mettre en œuvre des stratégies de prévention des risques professionnels et des protocoles de sécurité.

Mettre à jour les procédures et instructions de sécurité.

Veiller au respect des normes et réglementations locales, internationales et du CGIAR (code du travail, normes spécifiques à la recherche, etc.).

Mettre en œuvre et contrôler un système de gestion de la santé et de la sécurité au travail.

- Prévention et formation :

Élaborer et mettre en œuvre des programmes de prévention et des plans d'action pour réduire les accidents du travail et les maladies professionnelles. Organiser et diriger des activités de sensibilisation et de formation sur les risques et les mesures de sécurité à l'intention du personnel, des prestataires et des partenaires.

Former les nouveaux employés et veiller à ce que les autorisations nécessaires soient obtenues.

- Gestion des urgences :

Élaborer et tenir à jour des plans d'urgence et de sauvetage.

Former le personnel à la gestion des situations d'urgence.

Coordonner les activités pertinentes avec les services d'urgence externes.

- Gestion des accidents et incidents :

Mener des enquêtes sur les accidents et les incidents évités de justesse afin d'identifier les causes et de mettre en œuvre des mesures correctives.

Gérer et suivre les rapports d'accidents du travail.

- Facilitation et communication :

Diriger le Comité Santé, sécurité et conditions de travail et assurer la liaison avec les représentants du personnel, les responsables des installations et les ressources humaines afin de promouvoir le bien-être au travail.

Communiquer régulièrement sur les mesures prises en matière de santé et de sécurité au travail.

Participer à l'instauration d'une véritable culture de la prévention au sein de l'institution.

- Suivi réglementaire et technique :

Assurer une veille réglementaire permanente sur l'évolution des normes et de la législation en matière de santé et de sécurité au travail.

Tenir à jour la documentation nécessaire aux audits, certifications et contrôles de conformité.

Qualifications / critères de sélection

- **Qualifications :** · Diplôme d'ingénieur ou Master spécialisé dans le domaine des sciences de l'environnement et de la sécurité, ou diplôme supérieur en santé au travail, hygiène industrielle ou dans un domaine connexe.

Des certifications spécifiques telles que NEBOSH (National Examination Board in Occupational Safety and Health) constituent un atout et peuvent également être exigées.

Expérience professionnelle et compétences clés :

- Une expérience pertinente (minimum 5 ans) dans un poste similaire, idéalement dans un environnement de travail similaire, serait un atout.
- Excellente connaissance des réglementations en matière de santé et de sécurité au travail (normes ISO, etc.).
- Maîtrise des outils d'évaluation des risques et des systèmes de gestion QSE.
- Compétences en matière d'analyse, de communication et de gestion de projet.
- Rigueur, pédagogie, dynamisme et tact dans la réalisation des tâches.

- Compétences en matière de formation et de sensibilisation.
- Compétences en matière de communication pour interagir efficacement avec les différentes parties prenantes de l'institution.
- Capacité à travailler en équipe pour assurer le respect et l'efficacité de la politique QHSE.
- Sens de l'organisation pour planifier efficacement le travail et respecter les délais et les exigences réglementaires.
- Compétences analytiques permettant de synthétiser les informations et de proposer des solutions pertinentes et efficaces.
- Capacité d'adaptation pour faire face aux changements dans l'environnement réglementaire, aux nouvelles exigences des demandeurs ou aux nouvelles technologies.
- La maîtrise du français et de l'anglais est souhaitable.

Langues

- Parfaite maîtrise du français et bonne connaissance de l'anglais.

Termes et conditions

- AfricaRice offre un salaire et des avantages attrayants ainsi qu'un environnement de travail collégial et sensible au genre.

Comment faire acte de candidature

1. Pour faire acte de candidature, veuillez cliquer sur le lien suivant : <https://jobs.africarice.org/>
2. Cliquer sur l'intitulé de poste « **Responsable Santé et sécurité au travail** »
3. Suivre les procédures de candidature étape par étape.

Notre plateforme de recrutement a été actualisé. Afin de rester informé des vacances de poste, nous vous invitons à créer votre compte sur cette nouvelle plateforme.

Seules les candidatures en ligne seront prises en compte (Si vous rencontrez un problème technique sur le site de carrière pendant que vous soumettez votre candidature, ou si vous ne pouvez pour des raisons techniques terminer le processus, merci de bien vouloir nous adresser un courriel avec

une capture d'écran des problèmes rencontrés à l'adresse suivante : africariceHR@cgiar.org). Les candidatures ne sont pas recevables par ce courriel.

Les candidatures sont recevables jusqu'au **9 décembre 2025**

AfricaRice favorise l'égalité des chances et est convaincu que la diversité de son personnel contribue à l'excellence. Nous remercions tou(te)s les candidat(e)s mais seuls les candidat(e)s présélectionné(e)s seront contacté(e)s. Pour de plus amples informations sur AfricaRice, veuillez visiter notre site web à :

www.AfricaRice.org



AfricaRice